



## တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါ

လၢနီၣ်ဝုဘၣ် ၁၁ သီ, ၂၀၁၉ နံၣ် / KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်-19-77-11

## ချၢၣ်လွံာ်ထူၣ် တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါ: ကီၢ်ပယီၤအပၤကီၢ် အတၢ်ဖိၣ်ဆူၣ်မၤတရီၤ တပၤပိာ်မုၢ်ဖိသၣ်တဂၤ ဖဲလၢာ်ဒိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, လၢအိကူး ၂၀၁၉ နံၣ်

ဖဲ လၢအိကူး ၃၀ သီ, ၂၀၁၉ နံၣ်အနံၤန့ၣ် ပယီၤအပၤကီၢ်တဂၤ ဖိၣ်ဆူၣ်ဖိသၣ်ပိာ်မုၢ်လၢအသးအိၣ်ဝဲ ၁၅ နံၣ်တဂၤ လၢပၤကီၢ်ဝဲဒၤဒးအပူၤ ဖဲလၢာ်ဒိၣ်ဝုာ်, လၢဒိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံာ်ထူၣ်ကီၢ်ရှၢၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖိသၣ်မုၢ်အံၤအမိာ် တီၣ်ဖျါထီၣ် တၢ်ဂ့ၢ်ဆူၣ် ပၤကီၢ်ဝဲဒၤဒးဝံၤအလီၢ်ခံ တၢ်ဖိၣ်ဒုးယာ်ဝဲပုၤမၤကမၣ်တၢ်တဂၤအံၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ကျဲၤဘၣ်ကျဲၤကွီၢ်လၢ တၢ်မူးတၢ်ရၢ် အံၤအဖိၣ်ခိၣ်အဖၤမုၢ်ဒုၣ်လဲာ် တၢ်မၤအိၣ်အကျိၤအကျိၤလဲာ်န့ၣ် တၢ်တဒုးသ့ၣ်ညါ ဖိသၣ်မုၢ်အမိာ်အပၤနီၣ်တမံၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤ, မိာ်ပၤတဖၣ်ပၤလီၤသးလၢ ကတီၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ဆူၣ်အံၤဆူၣ် ကညီဒိကလုာ်စၢဖိၣ်ကရၢ (KNU) အအိၣ် န့ၣ်လီၤ. ဖိသၣ်ပိာ်မုၢ်လၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဂၤအံၤ မဲာ်ဆးလၢ တၢ်ကဲထီၣ်သးဒ်အံၤအယီၤ အဝဲတထီၣ်က့ၤကွီၢ်လၢဘၣ်.<sup>1</sup>

### (၁)တပတီၢ်-တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး

တၢ်ကဲထီၣ်သးအကလုာ်	တၢ်ဖိၣ်ဆူၣ်မၤတရီၤတပၤဖိသၣ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးမုၢ်နံၤမုၢ်သီ	လၢအိကူး ၃၀ သီ, ၂၀၁၉ နံၣ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်လီၤတၢ်ကျဲ (သဝီ, ကရူာ်, ကီၢ်ဆၣ်, ကီၢ်ရှၢၣ်)	ဝုၤလၢဒိၣ်, လၢဒိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံာ်ထူၣ်ကီၢ်ရှၢၣ်

ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ	
မံၤ	နီၣ်ဝ---
သးနံၣ်	၁၅ နံၣ်
မုၢ်/ခွါ	မုၢ်
ကလုာ်	ကညီ
ဟံၣ်ဖိလီဖိ အိၣ် / တအိၣ်	တအိၣ်
တၢ်ဖဲးတၢ်မၤ	ကွီၢ်ဖိ

<sup>1</sup>လံာ်တၢ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီအံၤဘၣ်တၢ်ကွဲးအိၣ်ခိၣ်ဖျါ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ တၢ်ဒီးန့ၣ်အိၣ် ဖဲလၢဖဲးပထုဘၣ် ၂၀၁၉ နံၣ် အခါန့ၣ်လီၤ. လံာ်တၢ်ဟံၣ်ဖျါအံၤ ဘၣ်တၢ်ဒီးန့ၣ်အိၣ်လၢ လီၢ်ကဝီၤဖိတဂၤဖဲ ချၢၣ်လွံာ်ထူၣ် လၢ KHRG သိၣ်လိမၤယုၤအိၣ် ဒ်သိးကကွၢ်စူၣ် ကယာ်တၢ်အိၣ်သးလၢ အအိၣ်လၢပျီပူၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အမံၤ, အတၢ်ဂီၤဒီးအတၢ်လီၤတၢ်ကျဲလီၤတၢ်လီၤဆဲး တဖၣ် ဘၣ်တၢ်မၤဘၣ်မၤဘၣ်အိၣ်လၢ တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. လံာ်လၢအဘၣ်တၢ်ကွဲးအိၣ်လၢ တၢ်တၢ်ကွီၤအပူၤတဖၣ် ဘၣ်တၢ်ကွဲးဖျါအိၣ်အိၣ်လၢ KHRG အပူၤမၤတၢ်ဖိန့ၣ်လီၤ.

ပှၤလၢအမၤအၢပယှဲတၢ်တဂၤအဂျၢအကျါ				
မံၤ	လီၤလၢ	သးကျါ/ သးရှၢ /သးတြီၤ	အိတ်သ့ၣ်လီၤသးလီၤကျဲ /သးကလၢ	အခိတ်အမံၤဒီးလီၤလၢ
မိၤအၢကၢမ့ၢ်	ပၤကီၢ်	လၢဂ်ဒိတ်ပၤကီၢ်ဝဲၤဒၢး	ဝှ်လၢဂ်ဒိတ်	လၢဂ်ဒိတ်ကီၢ်ဆၢပၤကီၢ်ခိတ်ကျါ- စီၤရှံၣ်

**(၂)ပတီၢ်တပတီၢ်-တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါအကံၢ်အစီ**

၁. ရှဲပှၤနဟံးန့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတခါအံၤ တဆိဘၣ်တဆိတက့ၢ်.
ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အမိၢ် ဆဲးကျိးကညိၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရၢၢ်အပှၤထၢတၢ်ကစီၣ်ဖိ ဒ်သိးတၢ်ကမၤစၢၤအီၤလၢ က တိတ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ဆူ ပှၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါတဖၣ်အအိတ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိ, တၢ်မၤတၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ် ဒီးပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဟံၣ်ဖိယိဖိ လၢလံာ်တၢ်ကစီၣ်အံၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ကွဲးနီၣ်ပှၤလၢဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤတဂၤစုၣ်စုၣ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.
ပှၤဟ့ၣ်တၢ်ကစီၣ်တဂၤအံၤ အဖိမုၢ်နီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲ လဲၤခိဖျိဘၣ်တၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤန့ၣ်လီၤ.

**(၃)ပတီၢ်တပတီၢ်-ဟ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျါလၢလၢပှဲၤပှဲၤတက့ၢ်**

ဟ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျါလၢလၢပှဲၤပှဲၤတက့ၢ်.
<p>ဖဲလါအီကူး ၃၀ သီ, ၂၀၁၉ နံၣ် ဟါခိအဆၢကတီၢ် အၢကၢမ့ၢ်, ပၤကီၢ်လၢအသးအိတ် ၂၇ နံၣ်တဂၤ ဖီၣ်ဆူၣ်မၤတရီၤတပါဝဲ နီၢ်ဝ--- လၢအမ့ၢ် ကွဲးဖိမုၢ်လၢ အသးအိတ် ၁၅ နံၣ်တဂၤ ဖဲဝှ်လၢဂ်ဒိတ် အပၤကီၢ် ဝဲၤဒၢးအပူၤ န့ၣ်လီၤ. ဖဲအဆၢကတီၢ်ဝဲန့ၣ်အခါ ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဒီး ပှၤမၤကမၣ်တၢ် သ့ၣ်ညါလိာ်သး အိတ်ခံန့ၣ်ယၢ်ယၢ်လံန့ၣ်လီၤ. ဖဲ လါအီကူးအလၢာ် ၂၀၁၉ နံၣ်န့ၣ် ပှၤမၤကမၣ်တၢ် မိၤအၢကၢမ့ၢ်အံၤ ကဘၣ်လဲၤလီၤမူဒါဆူ တီအူပၤကီၢ်ဝဲၤဒၢး ဒ်တၢ်န့ၣ်လီၤအိတ်ဝဲအသိးန့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ကွဲးတၢ်ကစီၣ်အံၤ အဆၢကတီၢ်န့ၣ် ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အံၤ လဲၤထီၣ်ကွဲး တဘျီလၢဘၣ် မ့ၢ်လၢအဝဲမဲာ်ဆူးလၢ တၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤ အယိန့ၣ်လီၤ. ဖိသၣ်မုၢ်အမိၢ်အပၢ် အဲၣ်ဒီးကိးန့ၣ်ဝဲ ပှၤကတီၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်တၢ်ဒီး ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါတၢ်တဂၤ လၢအဖိမုၢ်အဂီၢ် မ့ၢ်လၢအသးတၢ်တူၢ်ဘၣ်တဘၣ်လီၤဘၣ်စးလၢ တၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤအယိ ဒီးတုၤဒၣ်လဲာ် အဝဲအဲၣ်ဒီးမၤသံလီၤကွဲးအသးအယိန့ၣ်လီၤ.</p> <p>ဖဲ လါအီကူး ၃၀ သီ, ၂၀၁၉ နံၣ် ဒီးကဘၣ်ဖဲ ၉ နံၣ်ရံၣ် ၃၀ မံးနံးအဆၢကတီၢ် ပှၤခံၤလၢအမ့ၢ် ကီၤထ--- ဒီး သရၣ်စီၤမ--- ထံၣ်နီၢ်ဝ--- လၢအကူသိးဝဲကွဲးဖိအကူသိး ဖဲလၢဂ်ဒိတ်ဝှ် ဝှ်ခၢၣ်သး အတီၤလီၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ်သံကွၢ် ပိာ်မုၢ်ဖိအံၤကလဲၤဖဲလဲၣ်န့ၣ်ဒီး ပိာ်မုၢ်ဖိစံးဆၢလၢ အဝဲကလဲၤဆူ ပၤကီၢ်ဝဲၤဒၢးလၢကလဲၤထံၣ်လိာ်သးဒီး အကူန့ၣ်လီၤ. ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အမိၢ်န့ၣ်ဝဲလၢ ပှၤမၤကမၣ်တၢ်တဂၤ ကွဲးန့ၣ်လဲၤန့ၣ်အဖိမုၢ် လၢကလဲၤထံၣ်လိာ်အီၤဖဲ ပၤကီၢ်ဝဲၤဒၢးန့ၣ်အဂီၢ်လီၤ. ဝံၤအလီၢ်ခံ သရၣ်ခံၤအံၤ လဲၤ ဆူဖိသၣ်ပိာ်မုၢ်အံၤဆူ ပၤကီၢ်ဝဲၤဒၢးအဝဲတြီၤန့ၣ်လီၤ ဘၣ်ဆၢအဝဲသ့ၣ်သးဒုဒီလၢတၢ်အိတ်သးအံၤ အဖိခိတ် န့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ကတီၢ်တၢ်ဒီး လီၢ်ကဝီၤကူၣ်သ့ဝဲကျါပှၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါ အူခူၤမိၤထူ (ခိဖျိလီတဲစိ) ဒီးတဲဘၣ်အီၤတၢ်လၢ အဝဲသ့ၣ်ထံၣ်ဘၣ်ဝဲတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တကတီၢ်ဖိဒီး အဝဲသ့ၣ်လဲၤန့ၣ်ဆူ ပၤကီၢ်ဝဲၤဒၢး ပူၤဒီး တဲဘၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤဆူ ပၤကီၢ်မုၢ်လၢ အလီၤမူဒါဖဲန့ၣ်တဂၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲပၤကီၢ်တဖၣ် န့ၣ်လီၤယိထံဝဲ ဝဲၤဒၢးဝးဝးအဆၢကတီၢ် အဝဲသ့ၣ်ထံၣ်ဝဲလၢဒၢးအကျါတဖျါအပူၤ လၢအၢကၢမ့ၢ်ဒီး နီၢ်ဝ--- တအိတ်ဒီး</p>

တၢ်ကူတၢ်သးလၢအဘၣ်ဘျးဘၣ်ဒါဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤလၢ အထံၣ်ထွဲတၢ်တဖၣ် ခဲလၢၢ်ကအိၣ်ဝဲ ပုၤ(၈)ဂၤ  
ဆူ (၉)ဂၤ လၢအပၣ်ယုၣ်ဒီး ကီၢ်ပယီၤပၤကီၢ် (၅)ဂၤ (၆) ဂၤလၢအကျါန့ၣ်လီၤ.

နီၢ်ဝ--- တတဲဘၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤဒီး ပုၤနီၣ်တဂၤဘၣ်. လၢခံတနံၤန့ၣ် အမ့ၢ်ဂၢ် ဒီးန--- နၢ်ဟူ တၢ်ကဲထီၣ်  
သးအံၤ ဖဲအဝဲလဲၤဆူဖျါပူၤအဆၢကတီၢ် ဒီးအဝဲဟဲက့ၤတဲဘၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါအံၤဆူ ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အမိၢ်  
အိၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အံၤ တဲဖျါထီၣ်ဘၣ်ဃး အဘၣ်တၢ်ဖိၣ်ဆူၣ်အီၤဆူအမိၢ်အိၣ်န့ၣ်လီၤ. အမိၢ်စံးဝဲ  
ဒၣ် “ဖဲယသံကွၢ် ယဖိမုၢ်လၢ တၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤဒီး အဝဲတဲယၤလၢ အၤကၤဖိ ဖိၣ်ဆူၣ်အီၤတဘျီလၢ  
ပၤကီၢ်ဝဲဒၤဒီးပုၤ န့ၣ်လီၤ.” တၢ်တဂီၤဝဲန့ၣ် နီၢ်ဝ--- အမိၢ်ဒီးအမ့ၢ်ဂၢ် လဲၤဆူလၢၢ်ဒိၣ်ဝဲ အပၤကီၢ်ဝဲဒၤဒီး  
န့ၣ်လီၤ. ပၤကီၢ်မုၢ် မးဟ--- တဲဘၣ်အဝဲသ့ၣ်လၢ ဖဲမုၢ်နၤန့ၣ် ပိၣ်မုၢ်ဖိအံၤဟဲစဲယဲၤ လၢပၤကီၢ်ဝဲဒၤဒီး  
အံၤအဂ့ၢ်ဒီး ဒုးသ့ၣ်ညါအဝဲသ့ၣ်ဘၣ်ဃးတၢ်ကဲထီၣ်သးဒ်အထံၣ်ဝဲအသိးန့ၣ်လီၤ.

ဖဲလၢစံးပထုဘၣ် ၁ သီ, ၂၀၁၉ နံၣ်အနံၤန့ၣ် ပၤကီၢ်လၢအအိၣ်လၢ လၢၢ်ဒိၣ်ဝဲတဖၣ် လဲၤဆူတီဆူဝဲ ဒီး  
လဲၤဖိၣ်ဝဲပုၤမၤကမၣ်တၢ်တဂၤန့ၣ်လီၤ. တနံၤယီၤန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ကိးတၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဒီး ပုၤခံခိလၢၢ်အဟံၣ်ဖိယီဖိ  
တဖၣ် ဘၣ်ဆၣ် ခံကပၤလၢၢ်တအၢၣ်လီၤတူၢ်လိၢ် လၢကဖျိယုၣ်အသးဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤမၤကမၣ်တၢ် အမိၢ်  
အပၢ်အံၤကဘျါရဲတၢ်ဂ့ၢ်ခိဖျိ တၢ်ဟ့ၣ်လီၤစ့အိၣ်လိးဆူ ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အအိၣ် ဘၣ်ဆၣ် ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်  
အမိၢ်ပၢ် တခီအဲၣ်ဒီးဘျါရဲတၢ်ဂ့ၢ်ဒ် ကီၢ်ဘျီၣ်အကျါအကျဲအသိးအယိ အဝဲသ့ၣ်တီၣ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ဆူ လၢၢ်ဒိၣ်  
ဝဲပၤကီၢ်ဝဲဒၤဒီးန့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အမိၢ်စံးလၢ “ယတီၣ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤဆူ ပၤကီၢ်ဝဲဒၤဒီးလၢ ယဖိမုၢ်  
အဂီၢ်လီၤ. အဝဲန့ၣ်အသးစၢ်ဒီး အမ့ၢ်ဒီးဒၣ်ပုၤကွဲဖိတဂၤလီၤ. ပုၤလၢအဖိၣ်ဆူၣ်အီၤတဂၤန့ၣ် မ့ၢ်ပုၤဒိၣ်တုၢ်  
ခိၣ်ပုၤဒီး သ့ၣ်ညါဝဲလၢအကြးပၢ်ကဲဒီးပိၣ်ထွဲ တၢ်သိၣ်တၢ်သီအယိ ယအဲၣ်ဒီးလၢ တၢ်ကဟံးထီၣ်အီၤဂ့ၢ်ဝီ  
တုၤလီၤတီၤလီၤလီၤ.” ဖဲလၢအိးကထိဘၣ် ၁၈ သီ, ၂၀၁၉ နံၣ်အနံၤန့ၣ် ပုၤမၤကမၣ်တၢ်အံၤ အၢၣ်လီၤဝဲ  
ပၤကီၢ်ပုၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါတဖၣ်လၢအဝဲဖိၣ်ဆူၣ်မၤတရီတပါဘၣ် နီၢ်ဝ--- အံၤန့ၣ်လီၤ.

ကညီၣ်ဂီၢ်ဝဲဒီးယၢ် အပုၤထၢတၢ်ကစီၣ်စံးဝဲလၢ တၢ်ကွဲးတၢ်ကစီၣ်အံၤအဆၢကတီၢ် တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါဘၣ်ဃး  
တၢ်စံၣ်ညီၣ်ဆၢတဲာ်တဖၣ် တၢ်တတဲဖျါထီၣ်အီၤနီၣ်တမံၤဒီးဘၣ်. ပုၤမၤကမၣ်တၢ်တဂၤအံၤ တၢ်ဖိၣ်ဒုးယၢ်အီၤ  
အိၣ်တအိၣ်န့ၣ် ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အမိၢ်တဂၤစ့ၢ်ကိး တသ့ၣ်ညါထွဲဝဲဘၣ်. လၢတၢ်န့ၣ်အယိ အဝဲသ့ၣ်ပၢ်လီၤသး  
လၢကတီၢ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤဆူ ကညီၣ်ဒိကလုာ်စၢ်ဖိၣ်ကရၢ အပုၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

**(၄)ပတီၢ်တပတီၢ်-တၢ်ယုၣ်န့ၣ်အခွဲး**

မ့ၢ်ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖၣ် ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢပကသူတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါတခါအံၤခါ, ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲး  
တၢ်ယၢ်လၢပကသူတၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.

ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အမိၢ် ဟ့ၣ်အခွဲးဆူ ကညီၣ်ဂီၢ်ဝဲဒီးယၢ်ကရူၢ် လၢတၢ်ကရၤလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါအံၤ န့ၣ်လီၤ.